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1. SENAT I KOLEGIUM REKTORSKIE

Spotkanie aktywu kierowniczego UMCS

W dniu 21 września 1976 r. w sali im. J. Marchlewskiego odbyło się 

zebranie Kolegium Rektorskiego z dziekanami, dyrektorami instytutów, kierów 

nikami ogólnouczelnianych jednostek organizacyjnych i administracyjnych oraz 

aktywem partyjnym i związkowym Uniwersytetu. Naradzie przewodniczył 

Rektor prof, dr Wiesław SKRZYDŁO . Przedmiotem narady były następujące 

problemy:

- sprawozdanie z działalności Uniwersytetu za rok akad. 1975/76 przedstawio

ne przez Prorektora prof, dr Ryszarda ORŁOWSKIEGO.

- wybrane zagadnienia z zakresu pracy ideowo-wychowawczej w roku akad. 

1976/77 omówione przez I Sekretarza KU PZPR dr Kazimierza WILIŃSKIEGO

- zadania Uniwersytetu w roku akad. 1976/77 uwypuklone przez Rektora 

profmdr W. SKRZYDŁO.

Prorektor R. ORŁOWSKI przedstawił syntezę osiągnięć Uniwersytetu 

w minionym roku akademickim, zwracając uwagę na główne funkcje Uczelni, 

/Pełny tekst sprawozdania opublikowany będzie w kronice Uniwersytetu za 

rok akad. 1975/76/. Uniwersytet w roku sprawozdawczym liczył 1196 nauczy

cieli akademickich w tym 154 profesorów i docentów, 499 pracowników w gru

pie personelu technicznego, 1533 pracowników administracji i obsługi. Ogólny 

stan zatrudnienia wynosił 3173 osoby. Na.jednego nauczyciela akademickiego 

przypadało 10 1 studenta, średnia krajowa 10,6/natomiast na jednego samoćziel, 

nego pracownika nauki przypadało 69 studentów/średnia krajowa 58, 3/.

Tytuły profesorów uzyskało 8 osób, przewody habilitacyjne przepro wadziło 

6 pracowników, stopień doktora uzyskało 42 pracowników. Zakończono badania 

w zakresie 35 tematów węzłowych i 17 tematów resortowo-branżowych. 

Opublikowano 1300 publikacji w rym 100 w czasopismach zagranicznych. 

Produkcja wydawnicza wyniosła ponad 430 arkuszy wydawniczych oraz 9 skryp;- 

tów i 9 prac habilitacyjnych. Zgłoszono 25 projektów do opatentowania a uzys

kano 14 patentów. Zostały zawarte trzy umowy wdrożeniowe a około 40 zgło

szeń wdrożeniowych jest w trakcie prób. Wykonano 110 prac badawczych.
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Zorganizowano 13 Konferencji, sesji i zjazdów w tym 9 o charakterze Ogólno

polskim ze staży krajowych korzystało 66 pracowników nauki w konferencjach 

i kongresach międzynarodowych wzięło udział 70 nauczycieli akademickich. 

Ogółem wyjeżdżało za granicę w celach naukowych 148 pracowników.

W roku sprawozdawczym studiowało w Uniwersytecie łącznie z Filią 

16105 osób. Sprawność nauczania na studiach dziennych wynosi 80%. Dyplomy 

studiów wyższych na 29 kierunkach uzyskało 1247 absolwentów. Na studiach 

dla czynnych zawodowo nauczycieli studiuje 3200 osób. Realizacja pracy 

ideowo-wychowawczej prowadzona była wielopłaszczyznowo. Czuwała nad tym 

Rada Szkoły i Rady Wydziałowe d/ s Młodzieży. W pracach tych uczestniczyli 

nauczyciele akademiccy w różnych ogniwach instytucjonalnych. System dydak

tyczno-wychowawczy jest doskonalony w procesie ciągłej pracy i badań prowa

dzonych nad jego funkcjonowaniem. Ożywiona była działalność kulturalna stu

dentów w klubach, teatrach, zespołach artsytycznych a wyniki tej pracy wycho

wawczej są wyróżniające.

Z wczasów wypoczynkowych w kraju i zagranicą korzystało łącznie 1153 

osoby. Mieszkania otrzymało 41 pracowników a 38 udzielono pomocy finanso

wej z zakładowego funduszu mieszkaniowego. W stołówkach studenckich 

żywiło się 2644 studentów a w gastronomii lubelskiej 300 studentów. W domach 

studenckich mieszkało 2570 osób. Średnia liczba studentów korzystających ze 

stypendiów wynosiła 3918 osób miesięcznie. Pobrano stypendiów na sumę 

43 miln.zł. Nagrody i wyróżnienia otrzymało średnio na miesiąc 2242 studen

tów/5 miln. zł.łączna wysokość nagród i wyróżnień/. Nieznacznej poprawie 

uległa baza materialna . Instytut Chemii otrzymał pawilon chemii organicznej 

Systemem gospodarczym zbudowano pawilon dydaktyczny dla Wydziału Pedago

giki i Psychologii oraz stołówkę i kotłownię w ośrodku wypoczynkowym w 

Kazimierzu.
Studenci otrzymali DS "H" na 600 miejsc. W budowie jest kompleksowy 

budynek Wydziału Prawa i Ekonomii oraz Rektorat a termin częściowego 

przekazania do użytku przewidziany jest na koniec 1977 r.

Dr K. Wiliński omówił rolę i zadania nauczycieli akademickich i pracowni

ków Uniwersytetu w realizacji programów pracy ideowo-wychowawczej.
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Stwierdził, że wykonanie zadań zależy od świadomej dyscypliny 

pracy na każdym stanowisku oraz od prezentowania wobec studentów 

jednakowej postawy zarówno w procesie dydaktycznym jak i poza 

nim. Żywe zaangażowanie się w działalność wychowawczą i w pracę i<! 

ideowo-polityczną zapewnić może pożądane efekty. Podkreślił rolę 

edukacji ekonomicznej w procesie pracy wychowawczej, szczególnie 

ze studentami I roku studiów. Główny nacisk w tym działaniu położo

ny winien być na treść problematyki IV Plenum КС PZPR. Współpart

nerem w realizacji-programu wychowawczego będzie SZSP a szczegół 

nie Grupy Działania, dzięki którym istnieje możliwość dotarcia do 

wszystkich studentów. Wzrasta rola i zadania administracji w domacn 

studenckich i jednostkach organizacyjnych Uniwersytetu. Pracowni

cy nie mogą ograniczać się do spraw organizacyjno-porządkowych, 

ale także brać czynny udział w rozwiązywaniu problemów wychowaw

czych.

Rektor prof, dr W. Skrzydło nawiązał do podstawowych dokumentów 

zawierających program działania i rozwoju Uniwersytetu w :atach 

1976-1980-1990. Plany te były przedmiotem analizy i akceptacji 

organów kolegialnych Uniwersytetu, a także Resortu i stanowią 

dokumenty dla aktywnego działania.

Rektor wskazał na trudności, jakie piętrzą się w trakcie reali

zacji ambitnych planów Uniwersytetu i konkretnych zadań przypada

jących do wykonania w 1976/1977 r. Dysproporcja między bazą 

materialną a zadaniami wymaga pełnej koncentracji sił i środków 

a także gospodarskiego stosunku i zaangażowania społeczności 

akademickiej. Brak sal dydaktycznych na określonych wydziałach 

zostanie rozwiązany przy współudziale Kuratorium Okręgu Szkol

nego.

Stan zatrudnienia w nowym roku akademickim ulegnie minimal

nemu zwiększeniu przy równoczesnym wzroście zadań. Stan ten 

wymagać będzie lepszej organizacji pracy we wszystkich jednost

kach organizacyjnych.i ekonomiczniejszego wykorzystania poten

cjału, którym dysponuje Uniwersytet. Polityka zatrudnienia i kształ

cenia kadry naukowej będzie nadal w centrum uwagi kierownictwa.
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Zwiększona winna być troska aktywu kierowniczego o prawidłową 

realizację planu kształcenia kadr o równomierne rozłożenie obcią

żeń dydaktycznych i wychowawczych, o wzmożenie opieki naukowej 

nad młodszymi pracownikami nauki w celu przyśpieszenia prac 

doktorskich i habilitacyjnych.

Umacniane oędą instytuty zgodnie z ich rolą w strukturze organi

zacyjnej Uniwersytetu. Rozszerzony zostanie udział Uniwersytetu 

w badaniach umownych. Doskonalony będzie system organizacji 

badań usprawniana będzie działalność administracji zawodowej 

poprzez szkolenie pracowników i doskonalenie metod pracy poszcze

gólnych komórek, określenie zakresów obowiązków pracowników na 

poszczególnych stanowiskach, uporządkowanie aktywów normatyw

nych, a także włączenie urządzeń elektronicznych do zarządzania 

Uniwersytetem. W dyskusji zwrócono uwagę na:

- udział pracowników Uniwersytetu w procesie pracy ideowo-wycho 

wa wczej,

- zagadnienia jakości pracy i stosunku do pracy,

- poprawę warunków pracy dydaktyczno-wychowawczej na określo

nych wydziałach,

- podniesienia dyscypliny pracy i dyscypliny studiów,

- rozwoju kadry naukowej i doboru najzdolniejszych absolwentów 

do pracy w Uniwersytecie.

x
X X

1. Działalność organów kolegialnych w roku akademickim 197 5/76 

a/Senat UMCS

W minionym roku akademickim Senat odbył 6 posiedzeń. 

Uwaga Senatu koncentrowała się w tym okresie na głównych 

problemach dotyczących:

- analizy rozwoju kadry naukowej oraz świadczeń udzielo

nych pracownikom nauki,
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- analizy regulacji płac,

- realizacji planu inwestycyjnego w 197 5 roku i analizy planu 

na rok 1976,

- budżetu i planu finansowego Uniwersytetu na rok 1976

- zadań Uczelni w świetle programu działania resortu,

- planu badań naukowych na lata 1976-1980,

- wniosków rad wydziałowych w sprawie zgłoszonych kandydatów 

do PAN,

* - spraw dydaktyczno-wychowawczych,

- warunków socjalno-bytowych pracowników,

- współpracy Uniwersytetu z gospodarką i kulturą,

- wybranych spraw organizacyjhych zastrzeżonych do kompetencji 

Senatu.

b/ Kolegium Rektorskie

Kolegium Rektorskie odbyło 24 posiedzenia, w tym 8 posiedzeń 

, dotyczyło analizy i oceny działalności wydziałów i jednostek organiza

cyjnych.

Tematyka posiedzeń Kolegium Rektorskiego obejmowała następują 

ce problemy;

- główne zadania na rok akademicki 1975/76,

- nagrody i regulację płac pracowników,

- dyscyplinę pracy w jednostkach działalności podstawowej 

i pomocniczej,

- zagospodarowanie Pawilonu Charmii Organicznej.

- studenckie praktyki,

- ośrodki wypoczynkowe,

- struktura organizacyjna Uniwersytetu,

- działalność kulturalna studentów, <

- wykonanie planu finansowego za rok 197 5 i plan na 1976 r.

- ocenę realizacji planu inwestycyjnego za rok 1975 i plan

na rok 1976,

- stypendia fundowane i analizę zatrudnienia absolwentów,

- działalność socjalno-bytową,

- wyjazdy zagraniczne.
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- gospodarkę taborem transportowym,

- przegląd zatrudnienia,

- sprawy osobowe,

- ocenę działalności wydziałów i jednostek organizacyjnych,

- obchody uroczystości państwowych i uniwersyteckich,

- bieżące sprawy organizacyjne.

2. Tytuły naukowe, stopnie naukowe.

a/Tytul naukowy profesora zwyczajnego uzyskali:

- prof, dr Zdzisław Cackowski - 1 VIIt 1976 r.

- prof, dr Jan Malarczyk - 1 VIt 1976 r.

- prof, dr Tadeusz Mencel - 10 XI 1976 r.

- prof, dr Andrzej Nowicki - 1 VII 1976 r.

- prof, dr Jarosław Ościk - 1 II 1976 r.

- prof.dr Wiesław Skrzydło - 1 X1 1975 r.

- prof, dr Adam Wiliński - 1 III 1976 r.

b/Tytuł naukowy profesora nadzwyczajnego uzyskał:

- doc.dr hab. Lech Antonowicz - 10 X1 1976 r.

c/Stopień naukowy doktora habilitowanego uzyskali:

- dr Józef Borsukiewicz

dr Kazimiera Gromysz-Kałkowska

- dr Andrzej Leonowicz

- dr Tomasz Opas

- dr Jan Kazimierz Różyło

- dr Zbigniew Szeloch

d/Tytuł doktora honoris causa

Godność d. h. c. UMCS uzyskali następujący uczeni zagraniczni 

i krajowi:

- prof. Irena Joliot-Curie

- prof. Fryderyk Joliot-Curie 

- prof. Eugeniusz Lazarenko

- fizyk - 16 XI 1950

- fizyk - 16 XI 1950

- geolog - 6 IV 1962
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- prof. Dymitr Pochylewicz - historyk - 23 X 1970

- prof. Paulo Buffa - biochemik - 23 X 1970

- prof. Sander Szalay • fizyk - 23 X 1970

- prof. Władysław Szafer - botanik - 23 X 1970

- prof. Grzegorz L. Seidler - prawnik - 23 X 1970

- prof. Aleksander Łuria - psycholog - 5 XII 1974

prof. Bruno Franciszek Straub - biochemik - 5 XII 1974

- prof. Stefan Kieniewicz - historyk - 18 V 1976

- prof. Jan Leja - chemik - 18 V 1976

е/ Stopień naukowy doktora w roku akademickim 1975/76 uzyskali 

następujący pracownicy UMCS:

- Krystyna Bochen

- Mieczysław Budzyński

- Krzysztof Ciejpa-Znamirowski

- Maria Cymborska-Leboda

- Lech Dubel

- Anna Golec

- Alicja Maria Grabowska

- Stanisław Grzegórski

- Ewa Hoffman

- Mieczysław Jałochowski

- Leszek S. Kolek

- Ryszard Józef Kucha

- Anna Kulty в

- Andrzej Latuszyński

- Wacław Zygmunt Maciejewski

- Bogusław Marek

- Maria Matysek

- Marek Mądzik

- Jerzy Melke

- Helena Meterowa

- Andrzej Miernowski

- Paweł Mhfcołajczak

- Bronisław Mikulec
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- Alicja Monies

- Jerzy Moäcibroda

- Maria Magdalena Nowacka

- Bogusław Pawłowski

- Róża Popek

- Marek Przegaliński

- Jan Rybicki

- Witold Rzymowski

- Mieczysław Sirko

- Janusz Strzępka

- Wiktoria Tańska-Krupowa

- Andrzej Teske

- Alina Trochimiuk

- Halina Urbańska

- Maria Wawer

- Krystyna Wolanin

- Danuta Wolińska

- Adam Wójcik

- Wanda Wójtowicz

3. Absolwenci

W roku akademickim 1975/76 dyplom ukończenia studiów 

wyższych uzyskało 1247 absolwentów, w tym 34 z wyróżnieniem:

śr. ocei. 
z okres 

studiów-

- mikrobiologia 4, 5

- biochemik 4,6

- biochemia 4,8

- hydrografia 4,5

- hydrografia 4, 5

Wydziale Biologii i Nauk o Ziemi:

mgr Barbara Chilczuk 

mgr Barbara Orlicz 

mgr Maria Wicińska 

mgr Danuta Kotłowska 

mgr Marek Pałka
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na Wydziale Matematyki, Fizyki i Chemii:

śr.ocena 
z okresu 
studiów

mgr Piotr Borówko - matematyka 4, 8

mgr Janusz Kaptur - matematyka 4. 6

mgr Witold Mozgawa - matematyka 4, 5

mgr Bolesław Prus - matematyka 4, 5

mgr Andrzej Góźdź - fizyka 4,8

mgr Renata Węcławik - fizyka 4 6

mgr Krystyna Zając - fizyka 4,9

mgr Małgorzata Borówko - chemia 4,9

mgr Jolanta Markiewicz - chemia 4,7

mgr Andrzej Gierek - chemia 4,6

mgr Barbara Ościk - chemia 4, 8

mgr Andrzej Partykiejew - chemia 4,9

na Wydziale Prawa i Administracji:

mgr Ireneusz Nowikowski

na Wydziale Humanistycznym:

- prawo 4,6

mgr Zofia Kozicka - filologia polska 4, 5

mgr Donat Niewiadomski - filologia polska 4, 5

mgr Anna Pajdzińska - filologia polska 4, 8

mgr Alina Orłowska - filologia rosyjska 4, 8

mgr Henryk Chałupczak - historia 4, 5

mgr Jacek Goclon - historia 4,6

mgr Eugeniusz Janas - historia 4,7

mgr Jan Pomorski - historia 4, 9

mgr Kazimierz Woś - historia 4.9

mgr Leszek Zioło - historia 4. 6

na Wydziale Ekonomicznym:

mgr Janusz Markiewicz - ekonomika przemysłu 4, 6

mgr Halina Przyczynek - ekonomika przemysłu 4. 6

mgr Jerzy Węcławski - ekonomika przemysłu 4,7

mgr Jerzy Zych - ekonomika przemysłu 4,6
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na Wydziale Pedagogiki i Psychologii:

mgr Andrzej Smolik - wychowanie muzyczne 4, 5

mgr Genowefa Mokrzycka - pedagogika/st. zaoczne/ 4,5

mgr Kazimie rz Maliszewski

2. WIZYTY POLONUSÓW W INSTYTUCIE 
CHEMII UMCS

Od pewnego czasu panuje w Instytucie Chemii UMCS szczególny 

urodzaj na kontakty z Polonią. Powstają one i rozwijają się spotanicz- 

nie, ale nie są dziełem przypadku.

Istnieją w Instytucie Chemii pewne dyscypliny, które bez komplek 

su prowincji stanęły w szranki europejskiej i światowej rywalizacji 

na polu nauki. Lubelskie publikacje z zakresu chromatografii, chemii 

teoretycznej powierzchni, oraz zagadnień przemysłowych flotacji 

siarki, węgla i rud metali, stały się stałymi pozycjami w wielu czoło

wych, międzynarodowych czasopismach fachowych. Docierały one w 

ten sposób do wielu uczonych polskiego pochodzenia, pracujących w 

ośrodkach naukowych wysoko rozwiniętych krajów takich jak Kanada 

czy USA. Sentyment to Starego Kraju, wzbogacony perspektywą atrak

cyjnego partnerstwa naukowego, skłonił wielu z nich do nawiązania 

profensjonalnych kontaktów z interesującymi ich ośrodkami i uczonymi 

w Polsce. Sprzyjała temu aktualna polityka władz, oraz wyjątkowo 

serdeczne poparcie ze strony kierownictwa naszej uczelni.

Już od kilku lat rozwija się owocna współpraca z profesorem 

R. Leją z University of British Columbia w Vancouver, w Kanadzie. 

Zapoczątkowana wizytą prof. Waksmundzkiego w Vancouver rozszerzy

ła się ha grono jego uczniów i współpracowników, jak Docenta 

J. Szczypę oraz doktora Chruzewicza. Owocność tych kontaktów skłoniła
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władze Uczelni do nadania profesorowi Lei tytułu Doctora Honoris 

Causa naszego Uniwersytetu. W czasie podniosłej uroczystości 

kilkunastosobowe gremium zebrane w sali Teatru Akademickiego 

mogło poznać imponującego człowieka i uczonego przedstawionego 

przez promotora prof. A. Waksmundzkiego.

W Instytucie Chemii przebywał także znakomity uczony polskie

go pochodzenia, prof. Leon Kowalczyk z University of Detroit w USA. 

Przybył na miesiąc do Zakładu Chemii Fizycznej, zaproszony przez 

prof. A. Waksmundzkiego. W przed, wieństwie do prof. Lei, szczegóły 

jego biografii nie są ogólnie znane.

Urodził się w Motyczu pod Lublinem, Gimnazjum Vetteröw 

ukończył w 1927 roku, a w roku 1931 - Politechnikę Warszawską, gdzie 

uzyskał stopień doktora nauk technicznych, a recenzentem jego pracy 

doktorskiej był światowej sławy uczony polski - Wojciech Swiętosławski. 

Wojna przerwała na kilka lat jego owocną działalność naukową. Uciecz

ka do Węgier , internowanie i dalsza ucieczka do Francji - oto w 

skrócie dalsza jego biografia. Koniec wojny zastał go w Wilhelmshaffen, 

w stopniu majora Dywizji Pancernej gen. Maczka. Potem wykłady w 

Polish University College w Wielkiej Brytanii , emigracja do USA 

i objęcie profesóry w Department of Chemical Engineering, University 

of Detroit w roku 1950 .-*0d 1959 do 1973 roku Profesor piastował sta

nowisko dziekana tego Wydziału. Prof. Kowalczyk czyni obecnie wysił

ki w celu ustanowienia oficjalnych i regularnych kontaktów naukowych 

między UMCS a University of Detroit.

W lipcu br. gościem Instytutu Chemii był prof. Bohdan Wojcie

chowski z Department óf Chemical Engineering, Qusen, a University 

w Kanadzie. Przybył do Zakładu Chemii Teoretycznej z inicjatywy 

doc. W. Rudzińskiego. Rok wcześniej doc. Rudziński pracował w 

Qusen s University, jako Associate Worker profesora Wójciechow- 

skiego.

Urodzony w 1936 roku w Wilnie, prof. Wojciechowski jako 

dziecka przebył tułaczkę wojenną, docierając na Bliski Wschód
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a następnie do Anglii. Tam ukończył polskie gimnazjum, a następnie 

wraz z rodzicami wyemigrował do Kanady. Po ukończeniu studiów 

technicznych pracował początkowo w USA, a następnie objął stanowis- 

koo profesora w Qusen s University w Kingston w Kanadzie. Jest szero 

ko znanym specjalistą w dziedzinie adsorpcji i katalizy, działa nadto 

czynnie w wielu organizacjach naukowych. Do Starego Kraju przybył 

z żoną i dwojgiem dzieci. Żona , szkotka od pięciu pokoleń nauczyła 

się zupełnie nieźle mówić po polsku. W kręgach towarzyskich Kingston 

nazywana jest żartobliwie maskotką Polaków. Dzieci mówiące tylko po 

angielsku szybko znalazły wspólny język z rówieśnikami na LSM-ie, 

kopiąc energicznie piłkę po podwórkach osiedla Krasińskiego.

doc. Władysław Rudziński

3. UNIWERSYTET im. F. PALACKY'EGO 
W OŁOMUŃCU

W marcu 197? roku minie 5 lat od chwili podpisania umowy 

o współpracy Uniwersytetu Marii Curie Skłodowskiej z Uniwersytetem 

im. F. Palacky ego z Ołomuńca w Czechosłowacji.

Współpraca ta jest coraz bardziej wszechstronna i ożywiona. 

Jedną z jej form są częste i coraz liczniejsze wyjazdy pracowników 

naszego Uniwersytetu do Ołomuńca. Warto więc bliżej poznać sylwetkę 

Uniwersytetu, z którym współpracujemy.

Ołomuniec - stolica książąt przemysławskich otrzymał prawa 

miejskie w roku 1058 i stosunkowo szybko stał się głównym miastem 

Moraw. W okresie od połowy XIII w do końca XV wieku miasto bardzo 

szybko się rozbudowywało, a jego znaczenie gospodarcze i polityczne 

wykraczało znacznie poza granice ówczesnych Moraw. Równolegle 

z bogaceniem się mieszczan rosło również znaczenie kulturalne 

miasta. W roku 1499 założono tu pierwszą drukarnię, a na początku



- 13

XVI w. Ołomuniec stał się siedzibą morawskich humanistów. Szkolnic

two w Ołomuńcu zaczęli rozwijać w II połowie XVI w. luteranie, którzy 

pod koniec XVI wieku mieli już cztery szkoły.

Inicjatorami założenia uniwersytetu byli jednak nie luteranie 

a jezuici - zwłaszcza ówczesny biskup Ołomuńca - Vilem Prusinovsky’ 

z Vickowa. Do założenia uniwersytetu doszło w latach 1566-157 3.

Nowo założona uczelnia była nastawiona głównie na działalność misyj

ną na Morawach, Śląsku, ziemiach polskich a także i w Skandynawii. 

Zorganizowane np. zostało na polecenie papieża tzw. collegium mordi- 

cum dla kształcenia studentów skandynawskich.

Już w roku 1590 uniwersytet w Ołomuńcu kształcił 600 studentów, 

co jak na owe czasy było liczbą dużą. W okresie powstania czeskiego 

/1618-1620/ uniwersytet został zamknięty. Wiatach 1660-1720 wybudo 

wano dla uniwersytetu wiele budowli - zachowanych w doskonałym sta

nie do dziś i do dziś służących nauce.

W XVI.I wieku kształcono na uniwersytecie w Ołomuńcu głównie 

w trzech kierunkach : teologia/241 studentów/, filozofia/285/ i pra- 

wo/90/, dane z roku 1753/. Aż do roku 1773 uczelnia znajdowała się 

w rękach jezuitów, których działalność spowodowała stagnację uczelni 

w U połowie XVIII wieku, W rezultacie tego w roku 1778 uniwersytet 

zostaje przeniesiony do Brna. W budynkach uniwersyteckich w latach 

1782-1827 funkcjonowało liceum kształcące około 850 słuchaczy w kie

runkach : teologicznym, prawniczym, medycznym i filozoficznym.

W roku 1827 reaktywowano Uniwersytet głównie w oparciu o kadrę 

liceum. Burzliwe lata połowy XIX wieku nie sprzyjały rozwojowi 

uczelni. Zwłaszcza po roku 1848, kiedy to większość studentów i pro

fesorów wzięła udział w rewolucyjnych ruchach. Rozpoczął się 

upadek Uniwersytetu, który został podzielony na szereg niezależnych 

szkół a w roku 1860 zapadła decyzja o likwidacji szkolnictwa wyższe

go w Ołomuńcu. Po I wojnie światowej Ołomuniec intensywnie rozbudo

wywał się, rosło jego znaczenie jako centrum kulturalnego, rozwija-
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ło się szkolnictwo, ale starania miasta o reaktywowanie uczelni wyż

szej nie dochodziły do skutku.

Dopiero 16 XI 1945 minister szkolnictwa Czechosłowacji 

prof, dr Z. Nejedly’ w historycznej auli Uniwersytetu oświadczył, że 

władza ludowa postanowiła reaktywować uniwersytet w Ołomuńcu. 

Deklaracja ta została uprawomocniona 21 ii 1946 roku. Dekretem 

Zgromadzenia Narodowego powstał uniwersytet państwowy, który 

otrzymał imię F. Palacky’ ego - wielkiego historyka czeskiego ży- 

jącego w latach 1798-1876.

Jak pierwszy rozpoczął działalność wydział lekarsKi nieco 

później wydziały: filozoficzny i pedagogiczny.

Obecnie Uniwersytet im. F. Palacky' ego w Ołomuńcu ma 83 

katedry i kształci około 7 500 studentów na czterech wydziałach 

medycznym , przyrodniczym, filozoficznym i pedagogicznym. Najwię

kszy jest wydział medyczny.

Zgodnie ze swą strukturą uniwersytet kształci głównie lekarzy 

oraz nauczycieli. Dla potrzeb przemysłu kształci się przede wszyst

kim specjalistów z zakresu optyki, chemii i niektórych dziedzin 

biologii. Na Uniwersytecie w Ołomuńcu kształcą się również coraz 

liczniej studenci zagraniczni, zwłaszcza z krajów rozwijających się.

Uniwersytet służący obecnie potrzebom socjalistycznego społe

czeństwa ma bardzo silny wpływ na charakter i strukturę funkcji 

Ołomuńca. Pracownicy i studenci stanowią około 10% ludności miasta. 

Aktywność Uniwersytetu i jego osiągnięcia prowadzą do coraz szer

szych kontaktów z licznymi uczelniami zagranicznymi, wśród których 

znajdują się oprócz naszego Un iwersytetu. uniwersytet Karola 

Marksa z Lipska, uniwersytety z Baku. Odessy Lubiany, a także 

Instytut Pedagogiczny z Moskwy.

Należy żywić nadzieję, że w następnym pięcioleciu nasza 

współpraca zostanie jeszcze bardziej pogłębiona i wzbogacona 

o nowe formy.

dr Marian Harasimiuk
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W bieżącym roku akademickim pracę w Międzyuczelnianym 

instytucie Nauk Politycznych w Lublinie podjął tow. Borys KUCHTA 

z Lwowskiego Uniwersytetu Państwowego im. Iwana Franki.

Prowadzi On na naszym Uniwersytecie zajęcia dydaktyczne /wykład i 

ćwiczenia/ z przedmiotu podstawy nauk politycznych na kierunku filolo 

gia rosyjska.

Doc.B. Kuchta urodził się w 1936 r. we Lwowie jest absol 

wentem wydziału historii Uniwersytetu Lwowskiego w 1970 r. obronił 

rozprawę kandydacką na temat Leninowska teoria rewolucji socjalis

tycznej i walka o Jej realizację w Zachodniej Ukrainie w latach 20-30 

XX wieku". Przedmiotem jego zainteresowań badawczych jest proble

matyka polityki wewnętrznej ZSRR i rola inteligencji w rozwoju społe

czeństwa socjalistycznego. Dotychczas opublikował on 15 artykułów 

naukowych i ponad 100 publicystycznych. Doc.B. Kuchta pracuje na 

swojej uczelni jako starszy wykładowca w katedrze naukowego 

komunizmu a jednocześnie pełni funkcję zastępcy kierownika tej 

katedry.

Doc.B.Kuchta zajmuje się również działalnością społeczną 

w Okręgowej Organizacji Towarzystwa, "Znanie". Pełni tam funkcję 

zastępcy przewodniczącego rady naukowo-metodycznej.

mgr Lucyna Polińska
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W roku akademickim 197 5/76 rozpoczął pracę w Międzyuczelnianym 

Instytucie Nauk Politycznych docent Borys Władimirowicz SAPRIN. 

Prowadzi on wykłady i ćwiczenia audytoryjne z przedmiotu podstawy 

nauk politycznych na Wydziale Rolnym Akademii Rolniczej.

Doc.dr W.Saprin pracuje w Moskiewskim Instytucie Inżynierów Trans - 

portu Kolejowego, w Katedrze Naukowego Komunizmu. Ukończył z wyróż 

nieniem Wydział prawa na Leningradzkim Uniwersytecie Państwowym, 

/kierunek prawo międzynarodowe/. Pracę dyplomową pisał na temat 

"Status prawny Antarktyki".

W 1955 r. ukończył studia aspiranckie przy Katedrze Marksizmu- 

Leninizmu w Moskiewskim Instytucie Ekonomiczno-Statystycznym. 

Przedmiotem jego rozprawy kandydackiej były problemy działalności 

ideologicznej KPZR w warunkach zakończenia budowy socjalizmu.

Opublikował prace naukowe w zakresie wychowania komunistycz

nego ludzi pracy i młodzieży studenckiej a także w zakresie problema

tyki narodowościowej. Obecnie zajmuje się problematyką rozwiniętego 

społeczeństwa socjalistycznego.

mgr Lucyna Polińska
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4. SYLWETKI PROFESORÓW

Profesor dr hab. Władysław Holtzman

Prof, dr hab. Władysław HOLTZMAN jako nauczyciel akademie 

ki rozpoczął swą pracę w r. 1949 na Wydziale Ekonomiczno-Socjolo

gicznym Uniwersytetu Łódzkiego. Pełnił tu również cały szereg 

funkcji administracyjnych do Prodziekana Wydziału włącznie.

W Uniwersytecie Marii Curie-Skłodowskiej jest jednym ze współor

ganizatorów Wydziału Ekonomicznego. Pełnił tu funkcje Kierownika 

Zakładu Ekonomiki Przemysłu, Dziekana Wydziału i ostatnim okre

sie Dyrektora Instytutu Ekonomiki Produkcji. W swej pracy dydak

tycznej prowadził wykłady i ćwiczenia z wszystkich ekonomicznych 

przedmiotów przemysłowych. Pod Jego kierunkiem wykonanych 

zostało 56 prac dyplomowych i 207 magisterskich w tym 104 przypa

da na okres pracy w UMCS.

Doświadczenie zawodowe, uczciwość i umiejętność obiektyw

nego rozpatrywania spraw trudnych spowodowały, że z nominacji 

Ministra był długoletnim członkiem Rady Centralnego Ośrodka Meto

dycznego Wyższych Studiów.Ekonomicznych i członkiem Zespołu 

Dydaktyczno-Wychowawczego Ekonomiki i Organizacji Produkcji. 

Dorobek naukowy Profesora obejmuje dwie większe pozycje książko

we wydane przez PWE, są to: "Problemy amortyzacji w przemyśle" 

i "Produkcyjny majątek trwały przemysłu w rachunku ekonomicznym" 

oraz szereg mniejszych prac ujmujących poszczególne zagadnienia 

analizy procesu produkcji i jego czynników. Aktualnie przygotowuje 

profesor książkę pomocniczą do nauki ekonomiki i programowania 

przemysłu dla PWE w Warszawie.

Ten dorobek naukowy powiększa w znacznym stopniu fakt, że ambicją 

Profesora W,Holtzmana było pozostawienie po sobie silnego 

kadrowo zakładu i cel ten mimo niełatwych warunków został zreali

zowany. Nie pomniejszając bowiem wielkiego wkładu doktoratów 

nie można pominąć faktu, że kierujący pracą musi zapoznać się
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dokładnie z tematyką, aby móc służyć skuteczną pomocą i radą. ,

Szczególnie, jeśli tematy są bardzo różnorodne, zgodne z zainte

resowaniami piszących i potrzebami gospodarki narodowej.

Przy uwzględnianiu wymienionych czynników utrudniających 

pracę obroniono pod naukowym kierunkiem Profesora 12 prac 

doktoranckich i dwie prace habilitacyjne, w tym 5 prac doktorskich 

obronili pracownicy przemysłu, a pozostałe - nauczyciele akademie 

cy. Ponadto na wdrożeniu zostały trzy prace doktorskie dotyczące 

ostatniej grupy pracowników zakładu Profesora nie posiadających 

stopnia doktora.

W uzupełnieniu uwag - być może zbyt skondensowanych - 

charakteryzujących sylwetkę Profesora dr hab. Władysława 

Holtzmana dodać należy, że Jego osiągnięcia, postawa obywatelska, 

obiektywizm i pełne zaangażowanie w sprawy uczelni były dostrze

żone i właściwie ocenione przez jej Władze Administracyjne 

i Partyjne. Przejawem tego są: nagrody II i I stopnia Ministra 

Nauki, Szkolnictwa Wyższego i Techniki oraz odznaczenia 

państwowe Złoty Krzyż Zasługi, Krzyż Kawalerski Orderu Odro

dzenia Polski i Krzyż Oficerski Orderu Odrodzenia Polski.

W momencie odejścia na emeryturę odznaczony został najwyższym 

odznaczeniem dla nauczycieli akademickich - Zasłużony Nauczyciel 

PRL.

dr Tadeusz Brzyski

I
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5. RADA ZAKŁADOWA ZNP

" 0 wczasach i turystyce w minionym sezonie"

Próbę podsumowania działalności wczasowo-turystycznej 

w minionym roku rozpocznę od przypomnienia, iż Uczelnia wspólnie 

z Radą Zakładową dysponowały następującymi ośrodkami wczasowymi: 

w Kazimierzu nad Wisłą, Zakopanem, Ustrzykach Dolnych, Jelitko

wie, Jantarze, Nałęczowie, nad Jeziorem Piaseczno i Białym, 

w Janowie i Harasiukach - łącznie 189 miejsc w jednym turnusie.

Oprócz tego dysponowaliśmy wczasami zagranicznymi/wymiana 

bezdewizowa/ w NRD w Karl-Marx-Stadt/156 miejsc/ i wczasami 

zakupionymi w innych ośrodkach, w ilości 65 skierowań,

W okresie od stycznia do końca sierpnia z wczasów skorzys

tało 1 154 osoby, zrefundowano część kosztów 210 osobom.

Globalna kwota wydatkowana na wczasy w ośrodkach własnych oraz 

refundację wynosiła 1 138 908 zł.

Największym zainteresowaniem cieszyły się wczasy nad 

morzem, jednak możliwości nie pokrywały zapotrzebowania, pogłę

biał to fakt częstej rezygnacji z wczasów często w ostatniej chwili.

W roku 76-tym zanotowano 218 takich przypadków.

W ramach wypoczynku organizowano wycieczki zagraniczne. 

Rada Zakładowa zorganizowała wycieczki do Rumunii, Bułgarii, 

Węgier, ZSRR, Jugosławii i NRD, na ogólną liczbę 126 miejsc. 

Niestety, z tej liczby 20 miejsc nie zostało wykorzystanych z powodu 

rezygnacji uczestników. Dziwięć osób wyjechało również na wycieczki 

zagraniczne zorganizowane przez Zarząd Główny ZNP i Almatur.

Wszystkie wycieczki, o których mowa , były dofinansowane 

przez Radę Zakładową. Należy stwierdzić, że ta forma wypoczynku 

zyskuje sobie coraz większe uznanie.

W ciągu całego roku Rada urządza wycieczki krajowe, do Warszawy - 

połączone najczęściej ze spektaklami teatralnymi/7 wyjazdów/, 

do Łańcuta, Białowieży, Żelazowej Woli, Kielc i innych miejscowoś-
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ci/w sumie 18 wycieczek/.

Sobotnio-niedzielne wyjazdy nad jeziora czy grzyby organizowane 

przez Dział Socjalny cieszyły się dużym powodzeniem.

W sierpniu br. Rada Zakładowa otrzymała po długotrwałych stara

niach nowy autokar "Sanos". dzięki temu w przyszłym roku projektuje 

się organizowanie większej ilości wycieczek krajowych i zagranicznych.

W bieżącym roku zakupiono z Zakładowego Funduszu Socjalnego 

pięć przyczep campingowych, które były wypożyczane za odpłatnością 

pracownikom Uczelni.

W celu spopularyzowania sportu powstało przy Uczelni ognisko 

TKKF. Sekcja Żeglarska dysponuje już łodzią żaglową-czteroosobową 

/o czym informowaliśmy na łamach "Informatora"/, korzystano już 

z tej formy wypoczynku w okresie wakacji. W przyszłości będzie można 

uzyskiwać stopnie żeglarskie, a zainteresowanie jest ogromne.

Sekcje siatkówki i koszykówki mają za sobą szereg spotkań z in

nymi ogniskami TKKF i studentami. Spotkania sportowe studenci-asysten 

ci weszły już do tradycji.

Analizując sprawy wczasów i turystyki Rada Zakładowa dąży do 

zwiększenia ilości wczasów i podniesienia ich standardu.

Postuluje się kupno odpowiedniego domu wypoczynkowego na własność, 

najchętniej nad morzem.

Ponadto planuje się uruchomienie Domu Pracy Twórczej w Kazi

mierzu poza sezonem letnim, wybudowanie ośrodka sezonowego wczaso

wo-kolonijnego nad jeziorem w Janowie i oczywiście więcej wycieczek 

krajowych i zagranicznych.

mgr Wiesława Fajks

6. SPRAWY STUDENCKIE

14 studenckich kół naukowych zorganizowało podczas "Lata 

naukowego 76" 16 obozów badawczych, 10 obozów zlokalizowano na 

terenie Lubelskiego Zagłębia Węglowego. W akcji letniej wzięło 

udział ponad 200 studentów.
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Prace badawcze części obozów zlokalizowanych na 

terenieLZW były kontynuacją badań prowadzonych w roku ubiegłym, 

bowiem koła naukowe biologów, biochemików i fizyków realizują 

temat badawczy zaplanowany na ok. 5 lat.

Ogólna ocena tegorocznego lata naukowo-badawczego jest 

pozytywna. Nie po raz pierwszy słyszy się jednakżę opinie o pewnej 

nieprawidłowości. Część kół pracowała nad tematami pozostającymi 

bez jakiegokolwiek związku z planami badawczymi patronujących 

im instytutów. Nie wiadomo czy znajdą jakieś jednostki gospodarki , 

dla których te badania będą pożyteczne. Jeśli nie, to efekty badań 

będą odłożone na półkę. Nie po raz pierwszy zwraca się na to uwagę, 

były w tej sprawie specjalne uchwały, zarówno plenum RU, jak i Z W 

SZSP.

x

Atrakcyjne, ale i pracowite były tegoroczne wakacje dla 

uniwersyteckich zespołów artystycznych. Chór Akademicki wraz z 

Chórem gdańskiej Akademii Medycznej, chórem Związku Zawodowego 

Kolejarzy w Szczecinie, orkiestrą i solistami Filharmonii Koszaliń

skiej pod dyrekcją Andrzeja Cwojdzińskiego zainaugurował III Świato

wy Festiwal Chórów Polonijnych w Koszalinie, Wykonane tam zostały 

dwa oratoria "Stabat mater" Karola Szymanowskiego i "Wirchy" 

Artura Malawskiego oraz mazur z opery "Straszny dwór". W sierp

niu chór wyjechał do Bułgarii, gdzie spędził miesiąc na obozie 

wypoczynkowo - kondycyjnym.

x
Pod koniec lipca Zespół Tańca Ludowego wyjechał na 

zaproszenie Gruppo Folcloristio Cuntsrini Peloritari na Sycylię 

Lubelscy studenci koncertowali między ńmymi w Reggio Calatoria 

L’ aquilla, Pascara, Messinie, Emmtie . W drodze powrotnej zwie

dzali Pompeję, Neapol, Rzym/koncertowali w ambasadzie PRL/, 

Wenecję, cmentarz pod Monte Cassino. Grupa młodsza zespołu wyje

chała w sierpniu do Austrii na międzynarodowy festiwal folklorystycz-
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ny organizowany przez Krajowy Związek Bargenladzki Zespołów 

Narodowych i Kostiumowych. Nasz zespół wystąpił z koncertami w 

Wiedniu i wielu miejscowościach Dolnej Austrii i Burgenlandii.

W październiku zespół wystąpił w Monachium na uroczystościach 

15-lecia Związku Polaków "Zgoda" - gromada "Monachium".

We wrześniu i październiku Zespół zaprezentował się również 

na 18 koncertach w kraju. Gorąco oklaskiwany był w Teatrze Wielkim 

w Warszawie na koncercie galowym z okazji Kongresu Wykładowców 

Języka Rosyjskiego.

x

Studencki Teatr "Provisorium" spędził wakacje na Roztoczu. 

Prowadzono tam warsztaty teatralne. Głównym jednak celem pobytu teatru 

na Zamojszczyźnie były prezentacje w różnych miejscowościach dwóch 

ostatnich spektakli: "W połowie drogi" według "Ferdydurka" W. Gombro

wicza i ballad i poezji B. Okudżawy "Dopóki Ziemia kręci się".

Aktyw Rady Uczelnianej SZSP uczestniczył podczas studen

ckich praktyk robotniczych w spotkaniach z najmłodszymi studentami. 

Informowano o formach pracy SZSP i działalności Uczelni, metodach 

pracy na studiach.

Wszyscy uczestnicy letnich obozów naukowych, wypoczynko

wych i artystycznych brali udział w akcji "Każdy kłos na wagę złota" 

Ponadto 400 osób uczestniczyło w akcji "Zbieramy plony jesieni" 

i 350 osób w jesiennych czynach społecznych.

mgr Elżbieta Wojtalik

7. KRONIKA

11-12 IX br. we włoskim miasteczku San Severino odbyła 

się sesja raikowa poświęcona życiu i działalności Virgilio Puccitelliego- 

sekretarza króla Władysława IV, współtwórcy pierwszego stałego
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teatru w Warszawie. Naukowcy polscy zaprezentowali na tej sesji 

5 referatów, z czego 3 reprezentowały środowisko lubelskie. Przed

stawili je: prof, dr hab. Julian Lewański, mgr Elżbieta Żwirkowska 

i mgr Tadeusz Piersiak.

29 IX br. z inicjatywy Polonijnego Centrum Kulturalno-Oświa

towego UMCS i Towarzystwa Łączności z Polonią Zagraniczną "polonia 

założone zostało w Lublinie koło Towarzystwa Polsko-Austriackiego.

W zebraniu założycielskim uczestniczył prezes Towarzystwa Austriac

ko-Polskiego dr Theodor Kanitzer. Prezesem koła lubelskiego 

TPA został doc. dr hab. Władysław ĆWIK.

2 X br. odbyła się inauguracja roku akademickiego w Filii 

UMCS w Rzeszowie. Otwarcia uroczystości dokonał rektor UMCS 

prof, dr hab. Wiesław Skrzydło. Obecnie studiuje w Filii 2 tys. studen

tów.

4 X br. XXXIII inauguracja roku akademickiego w UMCS. 

Uczelnia wkracza w nowy rok akademicki z liczbą 18 tys. studentów 

z czego 4100, to studenci I roku. Kilka liczb ze sprawozdania wygło

szonego przez prorektora prof, dr hab. Ryszarda Orłowskiego.

W ostatnim roku powstało w UMCS 8 nowych zakładów, zatrudnie

nie wzrosło o 25%, 15 osób uzyskało tytuły doktora habilitowanego,

91 osób tytuły doktora. Obecnie Uczelnia realizuje 35 tematów węzło

wych, z czego 17 to tematy resortowo-branżowe. Aktualnie zawie

rane są umowy na realizację 53 tematów.

"Pracownik socjalistycznego zakładu pracy" to temat sesji zorgani

zowanej wspólnie przez UMCS i WRZZ. Dr Władysław Kucharski 

przedstawił na sesji referat "Funkcje polityczno-wychowawcze 

socjalistycznego zakładu pracy", doc.dr Zbigniew Szelocłr - "Pracow

nik a współczesna organizacja" dr Stanisław Kosiński.- Postawy 

pracowników Socjalistycznego Zakładu pracy: doc. dr Mieczysław 

Marczuk - "Rola mistrza w kształtowaniu osobowości pracownika".
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14 X br. grupa wybitnie zasłużonych pedagogów została 

zaproszona do Belwederu na uroczystość z okazji Dnia Nauczyciela 

Wśród wyróżnionych tytuiem honorowym "Zasłużony Nauczyciel PRL 

znaleźli się przedstawiciele naszej Uczelni: prof. Adam Bielecki 

i prof. Władysław Holtzman.

16 X br. w hallu Biblioteki Głównej otwarta została 

wystawa współczesnej książki angielskiej. 150 firm wydawniczych 

zaprezentowało 600 książek, głównie wydawnictw encyklopedycznych 

matematyczno-przyrodniczych, medycznych, technicznych, ekono

micznych, socjologicznych, pedagogicznych i filologicznych

Konferencja Uczelnianego Komitetu Stronnictwa Demokratycznego 

poświęcona była roli Stronnictwa w życiu uczelni. Wybrano 

nowe władze. Przewodniczącą Uczelnianego Komitetu SD została 

prof.dr hab.Teresa Skubalanka, wiceprzewodniczącym doc.dr 

Jerzy Falicki i dr Marek Kuryłowicz, sekretarzem mgr Wojciech 

Witkowski.

mgr Elżbieta Wojtalik

Z okazji Dnia Nauczyciela Złote Odznaki ZNP otrzymały 

następujące osoby: Prof, dr hab. Teresa SKUBALANKA, 

mgr Krystyna BILSKA i mgr Teresa KUCZYŃSKA.

8. ZE SPORTU STUDENCKIEGO

Najważniejszym wydarzeniem w życiu sportowym Uczelni 

był udział studenta Wydziału Humanistycznego Andrzeja 3ONTAGA 

w XXI Igrzyskach Olimpijskich w Montrealu. Mimo, że Jego start 

w trójskoku nie zakończył się/z powodu choroby/ spodziewanym sukce 

sem - fakt reprezentowania barw narodowych na arenie olimpijskiej 

należy uznać za najwyższe sportowe wyróżnienie.
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W dniach 8-14 lipca br. odbyły się w Poznaniu VIII Ogólnopolskie 

Letnie Igrzyska Młodzieży Szkolnej i Studenckiej. Uniwersytet Marii 

Curie-Skłodowskiej był reprezentowany przez ekipy koszykówki 

żeńskiej, koszykówki męskiej i lekkiej atletyki męskiej.

Koszykarki prowadzone przez mgr Andrzeja Strycharzewskiego. 

bez większych przeszkód pokonały wszystkich przeciwników i zdobyły 

obok złotych medali tytuł najlepszej uczelnianej drużyny w kraju. Na 

sukces ten zapracował zespół w składzie: Joanna Baszyńska, Renata 

Bielak, Barbara Chadaj, Iwona Fiala, Lucyna Góźdź, mgr Anna 

Majerczyk, Grażyna Michoń, Bożena Murawska, Weronika Piwońska, 

Ewa Sadowską Grażyna Wojaczyk, Bożena Wolska/kierownikiem druży

ny była Jadwiga Siemion/.

Igrzyska zakończyły się połowicznym sukcesem koszykarzy, 

którzy w silnej konkurencji zajęli IV miejsce, mimo że lokata medalo

wa była niewątpliwie w ich zasięgu. Zespół prowadzony przez dr Leszka 

ROUPPERTA występował w składzie: Krzysztof Chabrowski, Janusz 

Chałat, Marian Ciechoński, Bogdan Drozd, Mirosław Fusiarz, Adam 

Gąsior, Wiktor Kasiak, Tadeusz Kontek, Przemysław Kopyciński,

Janusz Narkiewicz, Andrzej Mieścior, Henryk Wojak, Kierownictwo 

drużyny spoczywało w rękach Tadeusza Kontka, natomiast całej ekipy 

UMCS - w rękach prezesa Klubu Uczelnianego AZS - Ryszarda Struzika

W końcowej klasyfikacji w lekkoatletycznych konkurencjach. 

męskich zespół UMCS uplasował się na II pozycji ze stratą tylko 

47 punktów do zwycięskiej Politechniki Warszawskiej. W zespole 

przygotowywanym przez mgr Wiesława Dolińskiego i mgr Edwarda 

Piechnika wyróżnili się: Eugeniusz Prażmo/I miejsce w trójskoku 

i II w skoku w dal/. Piotr Olech /I miejsce w biegach.na 100 i 200m/, 

Henryk Sobczak/II miejsce w biegu na 1500 m/, Edward Kdzubal 

/II miejsce w biegu na 800 m/, zwycięska sztafeta 4 x 100 m. w skła

dzie: Józef Kolenda, Jan Kusiak, Piotr Olech i Eugeniusz Prażmo. 

Punktowane miejscezdobyli: Jan Kusiak i Tadeusz Ul /w biegu na 400 m/ 

Edward Kozuba!/w biegu na 1500 m/, Józef Kolenda /w skoku w dal/, _
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Krzysztof Pyszniak i Jan Dąbski /w rzucie oszczepem/, Henryk 

Sobczak / w biegu na 800 m/, Józef Kolenda /w biegu na 100 m/, 

Tadeusz Ul /w biegu na 200 m/, Władysław Domaszewicz /w skoku 

wzwyż i w trójskoku/, Ryszard Andrzejewicz /w rzucie dyskiem i w 

pchnięciu kulą/, Jan Dąbski /w pchnięciu kulą/, Jan Kusiak /w skoku 

wzwyż/, Ryszard Bartosik /w rzucie dyskiem/.

Należy podkreślić, że nasz zespół wystąpił osłabiony brakiem 

najlepszego od szeregu lat lekkoatlety lubelskiego Andrzeja Sontaga.

Bardzo ożywioną działalność w- sezonie 1976/77 prowadzi sekcja 

piłki siatkowej kobiet. Trenerem sekcji jest mgr Krystyna Strycha- 

rzewska, kierownikiem Marta Sadurska, a skład zespołu tworzą: 

Teresa Białkowska, Grażyna Fijałkowska, Grażyna Gaweł, Eliza 

Kołdunek, Jolanta Nieroda, Małgorzata Orzech, Małgorzata Półbra- 

tek, Irena Płecha, Elżbieta Sałasińska, Magdalena Zawadzka, Rena

ta Zielonka, Magdalena Woźniak.

W rozegranej w dniach 26-30 października br. spartakiadzie między

uczelnianej z okazji inauguracji roku akademickiego zespół UMCS 

zajął I miejsce-, w pierwszych spotkaniach ligi okręgowej dwukrotnie 

pokonał LZS "Włodawiankę" 3:0 i 3:1, ulegając dwukrotnie SZS AZS 

Lublin 0:3 i 1:3; uczestniczył w dwóch międzynarodowych turniejach 

w Szegedzie /8-12 К/ i Ołomuńcu /19-21 XI/ zdobywając duże uznanie 

licznie zgromadzonej publiczności.

Szereg spotkań międzynarodowych rozegrali koszykarze UMCS, 

Pokonali oni OSG Nieuwediep z Den Helder /Holandia/ 112:53/56:21/, 

bardzo silną reprezentację juniorów Litwy /69:61/40:^5/, a w dniach 

30 Х-l XI spotkali się trzykrotnie z VIMMESS Russe osiągając następu 

jące rezultaty: 73:74/37:39/; 103:87/46:44/; 83:78/34:39/.

dr Leszek Rouppert
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9. STUDENCKIE KOŁO NAUKOWE 
EKONOMISTÓW UMCS

Studenckie Koło Naukowe Ekonomistów UMCS powstało w listo

padzie 1966 r. przy Wydziale Ekonomicznym UMCS.

W grudniu 1966 r. członkowie Koła zorganizowali wycieczkę 

naukową do Milejowskich Zakładów Przetwórstwa Owocowo-Warzywne

go w celu zapoznania się z technologią produkcji i problematyką zaple

cza surowcowego.

Działalność Koia w ciągu dwóch pierwszych lat istnienia koncen 

trowała się głównie na opracowywaniu referatów. Odbyły się dyskusje 

nad następującymi referatami:

- Przemiany wsi pod wpływem zakładu przemysłowego,

- Założenia planu pięcioletniego na lata 1966-1970.

- Procesy integracji we współczesnym kapitaliźmie,

- Deformacja cyklu koniuxturalnego po II wojnie światowej,

- Tempo wzrostu ludności a problem wyżywienia.

Ponadto Koło zajęło się w tym okresie gromadzeniem księgo

zbioru dla swojej biblioteki.

Od 1968 do 1971 r. opiekę nad KNE sprawował Zarząd Koła 

Polskiego Towarzystwa Ekonomicznego przy UMCS. W lipcu tegoż 

roku Koło'zorganizowało na terenie byłego powiatu zamojskiego swój 

pierwszy obóz naukowo-badawczy. W marcu 1969 r. Koło organizowa

ło Sympozjum Naukowe Młodych Ekonomistów nt.: "Gospodarka 

Polski 1919-1968".

W ramach "Akcji 300" KNE zorganizowało w dniach 16-31 

sierpnia 1969 r. obóz naukowo-badawczy w Hucie Szkła Okiennego 

w Sandomierzu nt.: "Przyczyny produkcji wybrakowanej w warunkach 

zautomatyzowanego systemu produkcji". Drugi obóz naukowy w tym 

samym roku odbył się w Zakładach Azotowych "Puławy". Tematyka 

prac badawczych obejmowała zagadnienia szacunku strat spowodowa

nych nieterminową dostawą maszyn i urządzeń, problemy oprocento

wania środków trwałych i jego wpływ na wyniki finansowe przedsię

biorstwa oraz ekonomiczno-ęjmłeczne skutki industralizacji.
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W grudniu 1969 r. KNE zorganizowało sympozjum nt.: "Proble

my aktywizacji regionów słabiej rozwiniętych". Wygłoszono 9 refe

ratów.

Członkowie Koła uczestniczyli w tym okresie w trzech konferen

cjach naukowych /Katowice, Warszawa, Łódź/. W spotkaniach dysku

syjnych w Kole brali udział pracownicy naukowi Wydziału Ekonomicz

nego.

W związku z setną rocznicą urodzin Włodzimierza Lenina KNE 

wspólnie z Radą Okręgową ZSP, KN Historyków i KN Politologów 

zorganizowało w dniach 9-11 kwietnia 1970 r. Ogólnopolskie Semina

rium nt.: "Leninowska koncepcja przebudowy społeczeństwa". 12 kół 

naukowych z całego kraju przedstawiło 25 referatów. W tym samym 

okresie Koło wspólnie z RW ZSP zorganizowało czytelnię wydawnictw 

ekonomicznych.

Uwieńczeniem pracy naukowej poszczególnych sekcji Koła 

była środowiskowa konferencja poświęcona problemom rozwoju gospo

darczego PRL /5 04 1971 r. /

Działalność KNE w tym okresie została wysoko oceniona przez 

Radę Uczelnianą ZSP UMCS. Wyrazem tego był Dyplom Uznania wrę

czony dnia 5 04 1971 r.

Podczas kolejnego "Lata naukowego” KNE zorganizowało obóz 

naukowo-badawczy w Sosnowicy /10-24 07 19'1 r./ Przedmiotem prac 

badawczych był rynek wybranych płodów rolnych w regionie kanału 

Wieprz-Krzna oraz warunki bytowe ludności na tym obszarze.

W dniach 21-23 04 1972 r. KNE zorganizowało sesję naukową nt.: 

"Rozwój gospodarczy z uwzględnieniem rozwoju regionalnego", 

w której wzięły udział Koła Naukowe z Gdańska, Poznania, Torunia 

i Warszawy. Wygłoszono łącznie 11 referatów.

W czasie kolejnych wakacji członkowie KNE przebywali na obo

zie naukowo-badawczym w Stacji Hodowli Roślin w Ulhówku.

W listopadzie 1972 r. członkowie Koła brali udział w Seminarium 

Kopernikańskim w Lublinie a także w II Ogólnopolskim Seminarium 

Studenckich Kół Naukowych Ekonomistów w Łodzi nt. "Czynniki 

wzrostu produkcji i ich efektywność".
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Dla uczczenia jubileuszu powstania Polski Ludowej zorganizowa

no Ogólnopolską Sesję Kół Naukowych Ekonomistów nt. : "Rozwój gospo

darczy PRL w XXX-leciu".

W kwietniu 1975 r. Koło powiększyło się do 30 osób. Na zebraniu 

w odnowionym składzie dr Romuald Poliński wygłosił referat pt. : "Rola 

i zadania kadr ekonomicznych w nowym systemie funkcjonowania gospo

darki narodowej".

Podczas wakacji członkowie Koła wzięli udział w obozie naukowym 

w Łęcznej poświęconym Lubelskiemu Zagłębiu Węglowemu.

W styczniu 1976 r. KNE zorganizowało dyskusję nad Uchwałą 

VII Zjazdu PZPR, a na lutowym zebraniu dr Romuald Poliński wygłosił 

referat nt. : "Kierunki doskonalenia systemu planowania i zarządzania 

ogólno-gospodarczego w Polsce". W okresie "lata naukowego 76" KNE 

zorganizowało wspólnie z KN Organizatorów obóz naukowo-badawczy 

w Łęcznej.

W okresie dziesięcioletniej działalności Koła Naukowego Ekonomis

tów UMCS/1966-1976/ pracowało w nim około 200 studentów. Członka

mi Koła była spora część obecnej średniej i młodej kadry naukowo- 

dydaktycznej Wydziału Ekonomicznego, a zwłaszcza Instytutu Ekonomii 

Politycznej i Planowania.

W swojej dotychczasowej działalności KNE zorganizowało trzy 

sympozja i sesje ogólnopolskie, trzy konferencje środowiskowe, siedem 

obozów naukowo-badawczych i pięć wycieczek naukowych. Przedstawi

ciele Koła brali udział w wielu sesjach organizowanych przez Koła 

naukowe w innych środowiskach akademickich. Działalność w Kole 

Naukowym Ekonomistów pozwoliła wielu uzdolnionym studentom rozwi

nąć swoje zainteresowania problematyką ekonomiczną i stawiać pierwsze 

kroki w pracy naukowej.

Z okazji X-lecia KNE zorganizowana została w listopadzie 1976 r. 

ogólnopolska sesja nt.: "Problemy rozwiniętej gospodarki socjalis

tycznej".

mgr Jerzy Węcławski
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10. DZIAŁALNOŚĆ KOŁA POLSKIEGO
TOWARZYSTWA EKONOMICZNEGO
PRZY UMCS W LUBLINIE

Polskie Towarzystwo Ekonomiczne spełnia dwie zasadnicze 

funkcje statutowe: po pierwsze - "przenośnika” polityki kierownictwa 

partyjnego i państwowego w środowisko zawodowe ekonomistów, 

po drugie - reprezentanta interesów i potrzeb swych członków i całego 

środowiska zawodowego ekonomistów wobec społeczeństwa i władz 

państwowych.

Koło Nr 29 Polskiego Towarzystwa Ekonomicznego przy UMCS 

w Lublinie powstało 22 kwietnia 1968 r. Większość jego członków to 

pracownicy naukowo-dydaktyczni istniejącego od 1966 r. Wydziału Eko 

nomicznego UMCS. Przewodniczącymi Koła byli kolejno: doc. dr hab. 

Augustyn Woś, doc.dr Wojciech Karpiński, doc.dr hab.Wacław 

Grzybowski i dr Andrzej Pakuła. W latach 1972-1974 Koło przeżywało 

trudności organizacyjne. Działalność jego ożywiła się znacznie od 

ostatniego zebrania sprawozdawczo-wyborczego, które odbyło się 

26 lutego 197 5 r. i na którym wyłoniono nowy zarząd. Wzrosła aktyw

ność członków Koła, częstotliwość zebrań oraz różnorodność form 

pracy i tematyki organizowanych odczytów.

Ze względu na specyfikę pracy Uniwersytetu główną formą meryto 

rycznej działalności Koła PTE są odczyty połączone z dyskusjami, 

publikacje w prasie na tematy ekonomiczne, działalność lektorska 

w przedsiębiorstwach i instytucjach mająca na celu edukację ekono

miczną załóg pracowniczych i różnych kręgów społeczeństwa oraz 

udział w konferencjach naukowych organizowanych przez Zarząd 

Oddziału Wojewódzkiego.

Od ostatniego zebrania sprawozdawczo-wyborczego odbyło się 

ogółem 10 zebrań, w tym 8 połączonych z odczytami i dyskusją.
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L 17 IV 1975 г. prof, dr Ryszard Orłowski /UMCS/, "Między 

obowiązkiem obywatelskim a interesem własnym" /na podstawie 

książki pod tym samym tytułem wydanej przez Wydawnictwo 

Lubelskie.

2. 20 X 197 5 r. prof, dr Tadeusz Przeć iszewski /UMCS/ "Polityka 

społeczna w USA":,

3. 28 X 197 5 r. mgr Marek Misiak /Urząd Rady Ministrów/ "Główne 

założenia planu społeczno-gospodarczego rozwoju kraju w latach

1976-1980",

4. 3 XI 1975 r. prof, dr Tadeusz Przeciszewski /UMCS/ "Proble

my rozwoju Polonii Amerykańskiej.":,

5. 17 XII 1975 r. dr Fritz Böhm /Hochschule für Ekonomia,

Berlin/ "problemy intensyfikacji gospodarowania w NRD".

6. 20 II 1976 r. prof, dr Seweryn Żurawicki /UW/ "Rola myśli 

ekonomicznej dawniej a dziś",

73. 5 III 1976 r. dr Lech Zacher /PAN/ "Zmiany strukturalno- 

jakościowe w gospodarce a rewolucja naukowo-techniczna",

8. 4 VI 1976 r. prof, dr Jerzy Trzcieniecki /Akademia Ekonomicz

na w Krakowie/ "Sprawozdanie do praktyki elastycznych systemów 

zarządzania",

Na kilku posiedzeniach Zarządu Koła omawiano sprawy organiza

cyjne oraz metody i formy dalszej aktywizacji nie tylko aktywu, ale 

również wszystkich członków Koła.

Wyrazem aktywności społecznej niektórych członków naszego 

Koła jest ich udział we władzach Oddziału Wojewódzkiego PTE.'

Członkami Prezydium Zarządu Oddziału Wojewódzkiego są: prof, dr” 

RyszardOrłowski /prezes ZOW/ i doc.dr hab. Zbigniew Szeloch 

/viceprezes ZOW/. W pracach Zarządu biorą udział: doc. dr hab. 

Lechosław Siejak i dr Romuald Poliński, który jest jednocześnie 

przewodniczącym międzywojewódzkiego Klubu Jednostek Inicjujących 

/nowy system ekonomiczno-finansowy/, zrzeszającego ponad 

50 przedsiębiorstw.

Lektorami ZOW są: prof, dr Tadeusz Przeciszewski , doc.
/

dr hab. Zbigniew Szeloch i dr Romuald Poliński.
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О РТЕ lub о roli kadr ekonomicznych w systemie funkcjonowa

nia gospodarki narodowej pisali w prasie: prof, dr Ryszard Orłowski 

"Sztandar Ludu"/ i dr Romuald Poliński /"Kamena"/.

Członkowie Koła PTE przy UMCS byli autorami trzech referatów 

przedstawionych na odbytym 25 września 1975 r. Wojewódzkim Zjeź- 

dzie PTE

- prof, dr Władysław Holtzman i mgr inż. Lidia Skałecka - "Rola 

przemysłu spożywczego w rozwoju produkcji żywności",

- dr Marek Poniatowski i mgr Michał Zieliński "Formowanie

się kompleksu gospodarki żywnościowej w regionie jako czynnik wzrostu 

produkcji żywności",

- dr Romuald Poliński "Rola i zadania ekonomiczne w realizacji 

nowej strategii rozwoju gospodarczego".

Drugi i trzeci referat został opublikowany w kwartalniku "Problemy 

Ekonomiczne" 1976 nr 3.

W związku z ХХХ-leciem Polskiego Towarzystwa Ekonomicznego 

na Lubelszczyźnie zarządy oddziałów wojewódzkich w Lublinie i Zamoś

ciu zorganizowały 9 grudnia 1976 r. konferencję naukową - sejmik 

ekonomistów w Lublinie pod hasłem "Ekonomiści w służbie intensywne

go rozwoju”. Referat nt. problemów zatrudnienia ekonomistów na 

Lubelszczyźnie oparty na badaniach empirycznych przedstawili 

dr Romuald Poliński i mgr Henryk Kot.

Członkowie Koła PTE przy UMCS włączali się również do cyklu 

odczytów publicznych organizowanego przez ZOW i KMPiK "Problemy 

społtwzno - ekonomiczne''.

Odczyty w Lublinie:

- prof, dr Tadeusz Przeciszewski "Planowanie społeczne. Założe

nia i główne problemy/25 XI 1975 r/

- doc.dr hab. Zbigniew Szeloch: Teoria organizacji i zarządzania 

Stan i tendencje rozwoju /12 XII 1975 r. /

- dr Romuald Poliński Planowanie centralne a jednostki inicjują

ce /19 XII 1975 г/

- doc. dr Władysław Tomaszewski. Rozwój sytuacji na r jnku pracy 

w Polsce do roku 1990 /16 IV 1976 r. /
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- prof, dr Augustyn Woś. Problemy gospodarki żywnościowej 

/14 V 1976r./

Odczyty w Zamościu:

- prof, dr Ryszard Orłowski: "Działalność społeczno-ekonomicz

na Andrzeja Zamojskiego /12 XI 1976r. /

- prof.dr Tadeusz Przeciszewski. Problemy planowania społecz

nego /luty 1976r./

Środowisko ekonomistów musi sprostać szybko rosnącym wyma

ganiom, jakie stawia życie gospodarcze. Żeby w rozwiniętej gospodar

ce socjalistycznej być działaczem, ekonomistą-decydentem czy 

ekspertem, trzeba ciągle modernizować swoją wiedzę i być w kontak

cie z tym, co jest postępowe i twórcze zarówno w teorii jak i w 

praktyce.

Koło PTE przy UMCS widzi konieczność dalszego doskonalenia 

swej pracy, zwiększania swego udziału w kształtowaniu programu roz

woju społeczno-gospodarczego kraju a szczególnie makroregionu 

środkowo-wschodniego, we wdrażaniu postępu ekonomiczno-społecz

nego i organizacyjnego oraz w szerzeniu kultury ekonomicznej społe

czeństwa /edukacji ekonomicznej/. Pilną rzeczą jest podjęcie 

przez Polskie Towarzystwo Ekonomiczne sprawy kształtowania etyki 

społecznej i zawodowej ekonomistów, a także obrony interesów zawodo

wych kadr ekonomicznych zatrudnianych w gospodarce narodowej, 

szkolnictwie wyższym i w innych dziedzinach.

Dzięki porozumieniom ZOW PTE, WRZZ, NOT i TNOiK wyda

wane są w kraju czasopisma o profilu ekonomiczno-technicznym.

W Rzeszowie wychodzi miesięcznik "Konfrontacje", we Wrocławiu 

"Przegląd Gospodarczy" w Warszawie "Innowacje" - Przegląd 

Techniczny".

Realizacji ważnego celu statutowego PTE, jakim jest krze

wienie marksistowskiej myśli ekonomicznej oraz współudział w inicjo-
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waniu 1 koordynacji badań naukowych, służyłoby powołanie sekcji ekono

micznej w Lubelskim Towarzystwie Naukowym, Spełniałaby ona ważną 

rolę inspiratorską w licznym jut i dynamicznie rozwijającym się środo

wisku naukowym ekonomistów naszego makroregionu. Utworzenie 

sekcji ekonomicznej w LTN przyczyniłoby się do integracji rozpro

szonego obecnie środowiska ekonomistów a jednocześnie do koncentra

cji badań naukowych i ściślejszego ich powiązania z potrzebami prakty

ki gospodarczej woj. lubelskiego i całego makroregionu środkowo

wschodniego.

dr Romuald Poliński

Z DZIAŁALNOŚCI BIBLIOTEKI GŁÓWNEJ

Oddział Gromadzenia i Uzupełniania Zbiorów Biblioteki Głównej UMCS

Gromadzenie zbiorów należy - obok opracowania i udostępnia

nia - do podstawowych funkcji każdej biblioteki. Wymienione jest przy 

tym zawsze na pierwszym miejscu, stwarza bowiem w postaci księgo

zbioru podstawę, na której wspierają się i w której ramach działają 

wszystkie inne komórki organizmu bibliotecznego.

Zadania Oddziału Gromadzenia obejmują dwa zasadnicze dzia

ły: samo gromadzenie zbiorów oraz wstępną ich rejestrację w momencie 

wpływu do Biblioteki. Obie te strony działalności zróżnicowane są 

ponadto ze względu na rodzaj nabytków/ druki zwarte, ciągłe, zbiory 

specjalne/ oraz ich pochodzenie /egzemplarz obowiązkowy, kupno, 

dary, wymi ала./, Wreszcie funkcje Oddziału podzielić też można na 

te, które spełnia on wobec własnej Biblioteki oraz te, w których odgry

wa rolę ogniwa nadrzędnego w stosunku do bibliotek zakładowych
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/import, selekcja zbiorów/. Każdy z tych poszczególnych odcinków 

działalności wymaga bardzo zróżnicowanego traktowania i przedstawia 

wiele szczegółowych problemów.

Z roli Biblioteki Głównej, mającej służyć potrzebom dydaktycz

nym i naukowym całej uczelni, wypływa zasadniczy profil jej zbiorów, 

które - w przeciwieństwie do wąsko wyspecjalizowanych bibliotek 

zakładowych- nosić powinny charakter ogólny. W sytuacji naszej Bi

blioteki, jako największej biblioteki naukowej województwa, a nawet 

całego makroregionu, ów postulat wszechstronności zaznacza się 

szczególnie wyraźnie. Stanowi on zasadę, na której wspiera się 

cała polityka gromadzenia zbiorów, realizowana przez przeznaczony 

do tego Oddział.

Realizacji tej sprzyja w dużej mierze przywilej otrzymywania 

«gizenplarza obowiązkowego, który nasza Biblioteka posiada od 

roku 1954. Jest on niezwykle cenny ze względu na zapewnienie każdej 

bez wyjątku bieżącej polskiej pozycji wydawniczej, nawet wówczas, 

gdy osiągnięcie jej inną drogą bywa z różnych przyczyn niemożliwe. 

Pozwala to naszej Bibliotece pełnić - obok jej właściwych zadań biblio

teki naukowej - rolę biblioteki publicznej. Z drugiej jednak strony 

egzemplarz obowiązkowy stwarza poważne problemy związane z rejes

tracją wpływów /ok. 13 000 rocznie druków zwartych i ok. 2500 tytułów 

wydawnictw periodycznych/ i ich selekcją. Tej ostatniej dokonujemy 

zresztą w zakresie daleko mniejszym niż szereg innych bibliotek: 

odrzuceniu podlegają bowiem tylko nieliczne grupy druków, jak pewne 

czasopisma o bardzo wąskim bądź odległym geograficznie zasięgu od

biorców, oraz część tzw. dokumentów życia społecznego. Przyjętą 

bowiem naczelną zasadą jest gromadzenie całej produkcji wydawniczej 

w kraju.

Oczywiście egzemplarz obowiązkowy - zwłaszcza ze względu na fakt, iż 

udostępniany jest czytelnikom jedynie na miejscu - nie zaspokaja w ogrom 

nej większości przypadków potrzeb Biblioteki. Zbiory więc uzupełnia

ne być muszą w swoim głównym zrębie przez zasadnicze źródło wpły

wu, którym, jak i dla innych bibliotek, pozostaje dla nas kupno. Obok 

darów i wymiany jest też ono jedynym tam, gdzie chodzi o pozycje 

zagraniczne i antykwaryczne.
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Kupno podzielić można na kupno krajowe i import. Biblioteka, 

jako dysponent przyznawanej corocznie całej uczelni puli dewizowej, 

stanowi tu ogniwo pośrednie między potrzebami poszczególnych za

kładów a instytucjami pośredniczącymi w stosunkach z kontrahenta

mi zagranicznymi, tj. RSW "Prasa-Książka - Ruch" w Warszawie 

i Ośrodkiem Rozprowadzania Wydawnictw Naukowych PAN. Oddział 

Gromadzenia wykonuje wszelkie funkcje związane z prenumeratą, 

rejestracją i reklamacjami czasopism zagranicznych, a także 

zamawianiem i przekazywaniem do zakładów/na zasadzie depozytu/ 

książek sprowadzanych na fiszki.-

Kupno krajowe dotyczy wyłącznie potrzeb własnej Biblioteki. 

Oddział prenumeruje i rejestruje ok. 370 tytułów czasopism polskich 

oraz zakupuje rocznie ok. 6000 woluminów książek. Są to w przewa

żającej mierze nowości zamawiane z "Zapowiedzi Wydawniczych", 

wybierane na bieżąco z księgarń bądź z ofert i katalogów. Wśród 

zakupów /tak samo jak w imporcie/ szczególnie ważne miejsce 

zajmują dzieła ogólne i informacyjne: encyklopedie, słowniki, 

informatory, bibliografie. Poza tym kładziemy nacisk na wszelkie

go rodzaju szersze opracowania z dziedziny naukoznawstwa, biblio

tekoznawstwa i wszystkich dyscyplin reprezentowanych na naszej 

Uczelni. W przypadku pozycji podręcznikowych, wiejoegzemplarzo- 

wych, Oddział Gromadzenia kieruje się sygnałami Oddziału Udostęp 

niania oraz wykazami lektur, które na początku każdego roku akade

mickiego powinny być dostarczane przez poszczególne instytuty. 

Spełniając swą rolę biblioteki naukowej stanowiącej warsztat pracy 

dla badacza staramy się też uzupełniać nasze zbiory pozycjami daw

nymi, oferowanymi przez antykwariaty, a których Biblioteka nasza • 

jako powstała w r. 1944 - ciągle jeszcze nie posiada w zadawalającej 

ilości. Ta dziedzina działalności staje się coraz trudniejsza ze 

względu na wyczerpywanie się na rynku starych książek i ich szybko 

rosnące ceny.

Ważnym uzupełnieniem kupna są dla Biblioteki dary oraz wy

miana. Otrzymujemy z nich przeciętnie ok. 10-13 tys. druków zwar-
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tych rocznie. Wpływy z tych źródeł pochodzą czasem od osób prywat

nych, najczęściej jednak od innych bibliotek, w tym także bibliotek 

zakładowych własnej Uczelni. Niejednokrotnie pozycje zdezaktuwalizo- 

wane w swych dotychczasowych księgozbiorach« nie posiadające 

już wartości praktycznej dla ich użytkowników, dla biblioteki o na

szym profilu bywają cennym nabytkiem. Wpływające zaś tą drogą 

dublety i druki zbędne stanowią materiał dla akcji wymiany między

bibliotecznej, do której Biblioteka zobowiązana jest zarządzeniem 

Ministra Kultury i Sztuki z dnia 15 lutego 1973 r. dzięki której otrzy

muje wiele wartościowych wpływów. W akcji tej, jak i w całej gospo

darce drukami zbędnymi, pewną przeszkodę stanowią ograniczenia 

lokalowe.

Wszystkie wpływające do Biblioteki .nabytki są - niezależnie 

od źródła - rejestrowane, a następnie po selekcji przekazywane bądź 

do jednego z oddziałów opracowania, bądź do druków zbędnych. Oddział 

porządkuje i przechowuje do 3 lat całą dokumentację dotyczącą tych 

wpływów, oraz prowadzi ich statystykę z podziałem na rodzaj druku; 

źródło, język i dziedzinę wiedzy. Wreszcie również na tym Oddzia

le spoczywa obowiązek wykorzystania przyznawanych corocznie Biblj 

tece środków finansowych .

mgr Joanna Mikketa
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